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Nagu kilud karbis – 52 allveekabetajat püüdlemas Guinnessi rekordi poole. Fotod: KAIDO HAAGEN

Kristiina Tilk

Lähima paari kuu jooksul 
selgub, kas Eesti allvee-
kabetajatel õnnestus 
Guinnessi rekordite 
raamatusse pääseda. 

Pühapäeval peeti Valtu 
spordimajas teine Eesti meist-
rivõistluste turniir allveeka-
bes. Võrreldes eelmise aasta-
ga, kui osales 20 mängijat, oli 
sel korral osalejaid enam kui 
poole võrra rohkem. 

Soov omanäolise ettevõt-
misega pääseda Guinnessi 
rekordite raamatusse seadis 
korraldajatele ja osalejatele 
mitmeid ettekirjutusi. Neist 
olulisim oli, et korraga pidi 
vee all olema vähemalt 40 
võistlejat ja mäng tuli mängi-
da lõpuni. Üleeilsest on kõigil, 
kel plaan rekord üle lüüa, ees 
tähis 52.

Kuna rekord vajab tun-
nistajaid ja kinnitamist, siis 
olid lisaks mängijatele ja 
kaasaelajatele kohal ka Rapla 
Rotary klubi president Avo 
Kull ja Eesti Advokatuuri 
esimees Toomas Vaher. Et 
kõik oleks korrektne, pidid 
mängijad oma saabumise 
ja lahkumise nimeliselt ja 
kellaajaliselt üles märkima.

Esiti loositi arvutiprogram-
mi abil välja omavahel mõõtu 
võtvad paarid. Võistluse algu-
sest andis kohtunik märku 

pealtnäha kummalisel moel 
- ühe käe kindlas haardes 
oli mutrivõti ja teises väike 
raudtoru. Seejärel kadusid 
kohtuniku käed vee alla, 
kus ta kahte abivahendit 
omavahel oskuslikult kokku 
kolistas ja kopsis. Oli näha, 
et veealune heliefekt oli hea 
ning kostis edukalt mängija-
teni, sest nagu kokkulepitult 
hakkas kogu allveekabetajate 
seltskond oma nuppudega 
sebima.

Kabetajatel tuli mängida 7 
vooru. Esimese vooru pidid 
osalejad lõpuni mängima. Üle-
jäänud kuue vooru pikkus oli 
kõigile üks - iga mäng 10 mi-
nutit. Kui selle ajaga tulemust 
ei saadud, toodi kabelaud 
veepinnale ja kohtunik tegi 
oma erapooletu otsuse.

Allveekabe ei erine oma ole-
muselt muu kui selle poolest, 
et mängitakse mitte kuival 
maal ja laua peal, vaid vee 
all ja basseinipõhjas, aga 
turniiril kasutatud kabelauad 
ja -nupud ei olnud tavalised. 

“Lauaplaadid tehti telli-
muse peale pleksiklaasist. 
Meie kleepisime neile ruudud 
peale ja nupud valasin ise 
oma käega Puraviku sepiko-
jas tinast. Valged nupud said 
ümmargused ja mustad tegin 
kandilised,” ütles ürituse 
korraldaja Martti Raavel.

Ootusärevust täis mängijad 
olid kohale tulnud kogu Ees-
tist. Esindatud olid nii Pärnu, 

Tartu, Tallinn kui ka Rapla. 
Turniiri noorim osavõtja, 
11-aastane Kaur Matthias 
Raavel on pärit Raplamaalt. 

Suuremal osal allveekabe 
huvilistest oli olemas sukel-
dumislitsents, kuuel võistle-
jal litsents puudus ja nemad 
mängisid ühes basseininurgas 
instruktori järelevalve all.

Seekordse turniiri lõpuks 
näitas tabel kahel mängijal 
ühepalju punkte - kuus. Li-
sanäitude põhjal, milles vaa-
dati, kes mängis tugevamate 
vastastega, kuulutati võitjaks 

uustulnuk Priit Annusver 
(Oxygene Tallinn). 

“Võit tuli ootamatult. Väga 
tore, et leidub inimesi, kes 
viitsivad korraldada üritusi, 
mis lõhuvad rutiini. Olen 
üritanud sellistel üritustel 
osaleda erinevatel põhjustel, 
peamiselt et elu oleks huvita-
vam ja lõbusam. 

Samas oli praegu eesmärk 
anda ka enda panus rekordi 
püstitamiseks. Korraldus oli 
hea, kõik laabus hästi ja kuna 
osalesin esimest korda, siis ei 
oska eelnevaga võrrelda,” üt-

les õnnelik võitja. “Kindlasti 
tahaks allveekabe turniire 
korraldada ka edaspidi, kuid 
kui on rohkem osalejaid, 
siis jääb Valtu bassein juba 
väikeseks. Mina ise ja osale-
jad, kelle kommentaare olen 
kuulnud, jäime väga rahule,” 
ütles võistluse korraldaja 
Martti Raavel.

Paari kuu jooksul peaks 
selguma, kas kõik nõuded 
said korrektselt täidetud ning 
kas allveekabetajad pääsevad 
Guinnessi rekordite raama-
tusse.

Teekond Guinnessi rekordite 
raamatusse läheb allveekabe kaudu

Turniiri võitja Priit Annusver käiku tegemas.

Libedus kukutas 
liiklejaid
Lk 3

Maakonna 
poliitikute 
võimalused 
on rohkem kui 
kasinad
Lk 2

Telli Nädaline 
juba täna ja osale 
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Tõnis Tõnisson 

Kuigi eile pärastlõunaks 
oli vabariikliku valimis-
komisjoni koduleheküljel 
leida vaid kuue üksikkan-
didaadi nimed, ei tasu 
sellest veel järeldada, 
nagu valitseks valimis-
rindel suur rahu. 

Nädalavahetusel peeti era-
kondadesiseseid kohati isegi 
väga ägedaid võitlusi koha eest 
“Riigikogu päikese all”. Nüüd 
võib öelda, et parteilised nime-
kirjad on jõudnud sellisesse 
faasi, kus suuri muudatusi, 
vähemalt esinumbrite hulgas 
kohe kindlasti enam ette ei 
võeta. “Iluravi” võivad saada 
vaid nimekirjade sabaosad, 
kuhu paigutatud kandidaati-
dest niikuinii suures mängus 
midagi erilist ei sõltu. 

Valimissituatsioon  
keerulisem kui varem

Nii võibki valija lõpuks 
konstateerida, et saadikukan-
didaadid on tal olemas, ometi 
ei julge keegi võtta endale 
vastutust ennustada ka nende 
võimalikku käekäiku. Lin-

nade liidu tegevdirektor Jüri 
Võigemast on prognoosides 
väga napisõnaline: “Olukord 
ja valimissituatsioon on kee-
rulisem kui kunagi varem,” 
viidates sellele, et võrreldes 
eelmiste Riigikogu valimiste-
ga on olukord tänaseks täiesti 
teisenenud. Praeguste märkide 
järgi osalevad seadusandliku 
kogu kohtade jagamisel vara-
sema kuue erakonna asemel 
vaid neli. 

Siinjuures tuleb lisada, et 
kui Rahvaliidu kõrvalejää-

mises ei kahtle praktiliselt 
ükski vaatleja, siis rohelised 
on paaril viimasel nädalal 
ette võetud salakäiguga (nn 
vabameeste lisamine parteini-
mekirja) kommenteerijates 
siiski mõningast hämmingut 
tekitanud. Näiteks võib ju 
vabalt juhtuda, et valija ei 
hääleta vähetuntud roheliste 
poliitikute poolt, aga valib 
mõnda telest või ajalehtede 
esikaantelt teada nägu ja Ro-
heline erakond tervikuna ongi 
päästetud. Iseküsimus, kas ka 
elujõuline. 

Paremad väljavaated 
Pallingul ja Tammsaarel

Praegu viimaseid kuid 
Riigikogusse kuuluv pika 
parlamentaarse kogemusega 
Harri Õunapuu ütleb, et sellist 
trikki võib küll ühekordselt 
kasutada, aga ta ei usu, et 
niimoodi suudetakse ka partei 
enda elu päästa.

Üsna üksmeelsed ollakse 
ka üksikkandidaatidele hin-
nanguid andes. Staažikad po-
liitikud ei usu, et mõnel neist 
õnnestub “Tarandit teha” ehk 
korrata läinudsuvist Indrek 
Tarandi soololäbimurret euro-
parlamendi valimistel.

Sõltumata erakonnast 
ennustatakse edu poliitikas 
juba tuntud tegijatele ja ei 
osata midagi arvata maakond-
liku taustaga kandidaatidest. 
Enam kui kahekümneaastase 
omavalitsustegelase praktika-
ga linnade liidu tegevdirektor 
Jüri Võigemast on enda tule-
must prognoosides suhteliselt 
tagasihoidlik ja arvab, et 
peaks juhtuma midagi väga 
erakordset, kui tal õnnestub 
Riigikokku pääseda. 

“See, et kohalikel poliiti-
kutel pole enam erilisi välja-
vaateid Riigikogu valimistel 
teistega võrdväärsena esineda, 
on võimu tsentraliseerimise 
tagajärg,” arvab Võigemast. 
“Mingil hetkel lükati see prot-
sess käima ja siin me nüüd 
oleme – maakonna tasandilt 
riigipoliitikuks kasvada on 
peaaegu võimatu. Paraku on 
sellel kindlasti oma mõju ka 
vastuvõetavatele otsustele,” 
lisab ta. 

Ka Harri Õunapuu kinni-
tab, et kohalikud poliitikud 
seekord nimekirjades eriti 
ei sära, kuid arvab, et see on 
rohkem ikka iga poliitiku 
enda probleem, kuidas ennast 
nähtavaks ja tuntuks teha. 

Raplamaalt kandideerijate 
hulgast näeb ta vaid kahel 
– Reformierakonna nimekir-
jas oleval Kalle Pallingul ja 
sotsiaaldemokraatide ridades 
üles astuval Tiit Tammsaa-
rel – reaalseid võimalusi 
Riigikogusse pääseda. Teiste 
tulemustes on ta kahtlev. 

Õunapuu prognoos langeb 
kokku ka Jüri Võigemasti 
ennustusega. Teoreetilised  
šansid on muidugi veel IRLi 
kandidaadil Tiit Leieril ja 
reformierakondlasel Aare 
Heinveel, aga mitte kellelgi 
teisel, on meeste veendumus.

uudised

lühidalt

Margus Mikomägi  

23. veebruaril korraldab MTÜ 
Sääsküla Huviklubi Arlet Pal-
miste juhtimisel Eesti üheksa 
linna kümnes saalis Eesti 
kodanikele Eesti Vabariigi 
sünnipäevale pühendatud vas-
tuvõtu.

Üks kümnest vastuvõtusaa-
list on Rapla kultuurikeskuses. 
Vabariigi sünnipäeva tähista-
misest n-ö kodanikualgatuse 
korras kirjutavad korraldajad: 
„Vabariigi sünnipäev on aeg, 
kus riik tänab oma teenekaid 
kodanikke. Vastuvõttudele 
kutsutakse edukad ja andekad. 
Aastast aastasse korduvad 
samad näod ja inimesed.“ 
Plaan on, et selle aasta sünni-
päeva vastuvõttudel kutsuvad 
külalisi inimesed ise. Vastu-
võttudele oodatakse kokku 
5000 inimest.

Riigi sünnipäeva korraldava 
meeskonna sõnum on, et pan-
daks tähele vahvaid inimesi 
enda ümber ja antaks nendest 
märku interneti kodulehel 
www.kodanikud.ee. Seal on 
igal soovijal võimalik täita 
vorm, mille olulisim osa on 
teada anda heast teost, mida 
tema soovitatud isik on teinud 
oma riigi ja ühiskonna jaoks. 
Iga heateotegija saab posti teel 
kutse kahele.

„Meie rahvuskangelane 
Kalevipoeg, kes alustas juba 
aegade hämaras ühisalgatuse 
propageerimisega ja ühiskon-
nale kasulike ehitiste rajami-
sega, märkas seda ja otsustas 
naasta, et tänada tublisid 
inimesi tehtud tööde eest,“ 
annavad korraldajad teada. 

Kuna Eestimaa peosaalid 
ei mahuta lõputult tublisid 
inimesi, annavad korraldajad 

Rein Reisid 
piletihindu ei tõsta

Mitmed Eesti bussifirmad 
(Sebe, Taisto, Mulgi Reisid) 
teatasid eelmisel nädalal, et 
pärast krooni lõplikku käi-
belt kadumist ümardavad 
nad bussipiletite hindu. 
Tarbijale tähendab see, et 
bussisõit on läinud mõne-
võrra kallimaks.

Rapla bussifirmast Rein 
Reisid OÜ öeldi aga, et vä-
hemalt esialgu neil ümar-
damisega seotud hinnatõu-
su ette näha pole. 

‘’Hetkel toimib kõik va-
naviisi ja hinnad on teisen-
datud täpselt kursi järgi. 
Kuna sentide lugemine ja 
arvestamine võtab omajagu 
aega, siis ilmselt ümarda-
takse tulevikus piletihin-
nad täisarvudeks, nagu on 
seda teinud teisedki bussi-
reisifirmad. Seda, kas ma-
dalamaks või kõrgemaks, 
näitab aeg,“ öeldi Rein 
Reisidest.

Kristiina Tilk

Kalevipoeg kutsub Rapla kultuurikeskusesse

Nädalise küsimustele vas-
tab Kalevipoja vastuvõt-
tude peakorraldaja Arlet 
Palmiste.

Millise partei valimis-
kampaania osa see tähtsa 
päeva tähistamine nõnda-
moodi on?

Tegemist on kodanikualga-
tusprojektiga. Olen saanud 
juba ka varem samalaadseid 
küsimusi, aga aeg on selline, 
ma ei saa ju parata, et valimi-
sed tulevad vahetult pärast. 
Seda arvestades püüame 
oma ürituse poliitikast või-
malikult eemal hoida. Seal 
ei tule poliitkõnesid ega 
poliitpropagandat. 

Ma ei salga, et kui riigilt 
raha eraldati, paluti meilt, 
et riigi esindaja saaks ter-
vitada tublisid kodanikke. 
Kes tervitab, selleks anti 
meile vabad käed. Tegime 
ettepaneku Ene Ergmale, kes 
telesaates saab ühe minuti 
tervituseks. Tema on pre-
sidendi järel teine inimene 
riigis. Kelle poole siis veel 
pöörduda. Sellega poliitikute 
kasutamine piirdub. 

Isamaalise kõne peab hoo-

pis poliitikaväline inimene, 
kes on väga väärikas ja 
poliitikast väga kaugel. Kuna 
ta pole mulle täna 100% 
vastust öelnud, ei saa tema 
nime avaldada.

Poliitikaga katsuvad seda 
üritust seostada ajakirjani-
kud, meie seda ei tee. Kuidas 
mulle ei meeldi, kui sellest 
ilusast mõttest tahetakse 
mingi räpane poliitmäng 
teha. Sellest on kahju.

Kes tellis, kes maksab?
Projekti rahastab sise-

ministeerium regionaalmi-

nistri büroo kaudu, kus on 
vastav kodanikualgatuse 
toetuseprogramm. Lisaks 
KÜSK (kodanikuühenduste 
sihtkapital), lisaks mõned 
eraettevõtted.

Milline summa kulub 
Raplas, hea oleks, kui rää-
giksid sellest detailselt?

Rapla eelarve on 1917 
eurot. Lahti pole eelarvet 
viisakas kirjutada.

Napsile palju ei kulu, sest 
pakume ainult pokaali šam-
pust. Võin öelda, et Rapla on 
üks soodsamaid kohti meie 
jaoks. Arved on juba muide 
tasutud.

Kuidas on jaotatud peo 
korraldamisel ülesanded, 
mida teeb kultuurimaja 
pool, mida teie?

Kohalik kultuurimaja on 
suureks abiks, kuna me ei 
saa igal pool samal ajal ko-
hal olla, aga kõik on profid 
ja teevad oma tööd. Meie 
rahastame, koostame prog-
rammi, kutsume külalised. 
Toitlustaja (OÜ Wilkinson) 
toitlustab. Kultuurimaja 
annab ruumid.

Arlet Palmiste: Poliitikaga katsuvad 
seda üritust seostada ajakirjanikud

kodanikule kutse saamiseks 
ka väikese ülesande.  

Vastuvõttudel esinevad tun-
tud Eesti solistid. Raplas esi-
neb Margus Vaher koos oma 

ansambliga. Rapla Kalevipoe-
ga ei ole veel välja valitud ja 
kui kellelgi on sellesuunaline 
mõte, võiks sest korraldajatele 
teada anda. Korraldajate poolt 

on vastuvõtul ette nähtud ka 
suupisted ja joogid. 

Kalevipoja vastuvõttude 
vastuvõtust Eesti Nukuteatris 
teeb otseülekande Kanal 2.

Kalevipoja vastuvõttude kuulutustel kutsutakse inimesi and-
ma märku meid ümbritsevatest ausatest inimestest. Kelle 
kutsuksid vabariigi sünnipäeva vastuvõtule Sina!?

Foto: SIIM SOLMAN

Märjamaale tuleb 
Olerexi tankla

9. jaanuaril algatati detail-
planeering, mille alusel ehi-
tatakse Märjamaale prae-
guse Plekoltee asukohale 
Olerexi teenindusjaam. 

Märjamaa abivallava-
nem Triin Matsalu ütles, et 
kõnesolev kinnistu kuulub 
eelmise aasta lõpust AS-
le Olerex. Tänavu peaks 
seal valmima kütusefir-
ma uuele kontseptsioonile 
vastav teenindusjaam koos 
kohvikuga. Praegu veel 
Plekoltee baari pidav Aivar 
Kivissaar jäi baari tule-
vikust rääkides kidakeel-
seks. „Veel on vara antud 
küsimust kommenteerida,“ 
sõnas Kivissaar. Tema sõ-
nul on hoone nii vana, et 
seda pole mõtet renoveeri-
da. Baar üksi ei toimi ja on 
vaja leida kedagi, kellega 
koos tegutseda, nentis Ki-
vissaar.

Plekolteel täitub sellel su-
vel 10 tegutsemisaastat.

Anne Keldremaa

Riigimetsast viidi 
4600 jõulukuuske  

Riigimetsa Majandamise 
Keskuse (RMK) esialgsetel 
andmetel toodi lõppenud 
aastal riigimetsast ligi 4600 
jõulukuuske koguväärtuse-
ga 42 000 eurot.

RMK loodushoiuosakon-
na juhataja Marge Rammo 
sõnul muutunud inimeste 
mõtteviis, kuna juba teist 
aastat järjest ei ole RMK-l 
olnud põhjust esitada polit-
seile kaebust ebaseadusli-
kult raiutud jõulukuuskede 
osas.

Jõulukuuskede müügist 
saadud raha suunab RMK 
loodus- ja metsateadlikku-
se tõstmisse.

Seda, kui palju 4600 
jõulukuusest Raplamaa 
riigimetsadest koju viidi, 
RMK Raplamaa metskonna 
metsaülem Margus Emberg 
öelda ei oska, kuna maa-
kondlikku arvestust selle 
kohta tehtud ei ole.

Katrin Helend-Aaviku

Maakonna poliitikute võimalused 
on rohkem kui kasinad

Kalle Palling.

Tiit Tammsaar.
Fotod: ARVO KULDKEPP
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Marko Liibak

Järsult sulale ja vihmale 
pööranud ilm muutis 
teed ja tänavad esmas-
päeva hommikuks väga 
libedaks, mis andis tööd 
maakonna traumapunk-
tidele. Õnneks politseini-
kele ja päästetöötajatele 
libedus tööd juurde ei 
toonud.

Rapla maakonnahaigla kiir-
abi- ja vastuvõtuosakonna 
juhataja Aavo Pruusi kinnitu-
sel suurendas eilehommikune 
libedus tublisti abivajajate 
hulka. “Kuigi vastavat sta-
tistikat me ei ole teinud, võib 
ometi öelda, et libedusega 
kannatada saanuid on umbes 
poole rohkem kui muidu,” 
märkis Pruus.

Ta lisas, et mõne tunniga 
tuli tal Rapla traumapunktis 
teha paar kipsi. 

Peamiselt on inimesed 
Pruusi sõnul vigastanud hüp-
peliigeseid, kukkumisel on 
kannatada saanud ka käe- ja 
jalalabad.

Paremini on läinud Kohila 
kandi rahval. Eile ennelõu-
naks polnud libeduse tõttu 
vigastada saanud inimeste arv 
kasvanud, ütles Kohila kiirabi 
arst Raimo Tamm. 

“Sülitame üle vasaku õla, et 
neid õnnetusi ka ei juhtuks,” 
märkis Tamm.

Märjamaa haigla kiirabi 
vastuvõtust ei õnnestunud 
eile infot koguda, kuna haig-
latöötaja arvates oli brigaad 
väljasõidul.

Käru vallavanem Elari Hiis 
ütles esmaspäeva pärastlõu-
nal, et teede olukorraga võib 
üldiselt rahule jääda ning 
midagi katastroofilist lahti ei 
olnud ja elanikud nurinat ei 

tõstnud. “Eks libedaga liigel-
des peab järgima ilmastiku-
olusid. Teehooldajad teevad 
oma tööd nii nagu jõuavad,” 
märkis Hiis.

Politseil ja päästjatel 
rahulikum

“Seoses järsult muutunud 
ilmastikuoludega esmaspäeva 
kella 10 seisuga ühtegi liiklus-
õnnetust Raplas ja Raplamaal 
registreeritud ei ole,” rääkis 
politsei- ja piirivalveameti 
kommunikatsioonibüroo pres-
siesindaja Kristi Kais.

Turvalise liiklemise huvi-
des soovitas Kais kindlasti 
tähelepanu pöörata kiirelt 
muutuvatele ilmastikuoludele 
ning vastavalt nendele valida 
ka tegutsemisviis. 

“Samuti tuleks kindlasti 
endale piisavalt aega varuda, 
et soovitud sihtpunkti õige-
aegselt jõuda. Valige ilmasti-
kuoludele vastav sõidukiirus 
ning oluline on mitte kiirus-
tada,” manitses Kais.

Arvestama peab sellega, et 
libedusega pikeneb sõiduki 
pidurdusteekond oluliselt ja 
sõiduk võib kergesti juhita-
vuse kaotada, samuti tuleks 
hoida piisavat pikivahet.

Maanteedel ja tänavatel ei 
tohi Kaisi sõnul tähelepanuta 
jätta kokkulükatud lumevalle, 
mis on nii kõrged, et nende 
varjust lähenevat sõidukit või 
jalakäijat märgata on peaaegu 
võimatu. 

Lääne-Eesti päästekeskuse 
pressiesindaja Viktor Saare-
metsa kinnitusel viimase kahe 
ööpäeva jooksul päästeteenis-
tus libedaga seotud väljakut-
seid Raplamaal saanud ei ole. 

Lähipäevad  
leevendust ei too

Eesti Meteoroloogia ja 
Hüdroloogia Instituudi ilma-

prognooside juhataja Merike 
Merilaini sõnul ilmaprognoo-
sid lähipäeviks libedusele 
kahjuks leevendust ei too. 
“Homme (täna – toim) näiteks 
langeb temperatuur nulli 
lähedale. Sestap on eriti kõr-
valteedel jäätunud kiht üsna 
ohtlik ning ei sula nii kergesti. 
Suuremate maanteedega on 

olukord tõenäoliselt parem,” 
rääkis Merilain ja lisas, et 
täna püsib samasugune suur 
libeduseoht kui esmaspäeval.

Ka kolmapäeval, mil tempe-
ratuur jääb vahemikku 0 kuni 
–2 kraadi, olukord paremaks 
ei muutu. Nädalalõpuks on oo-
data temperatuuri alanemist 
ning kohatist lumesadu.

UUdisedUUdised

Libedus kukutas liiklejaid

Libedatel tänavatel ja teedel tuleks võtta lühem samm.
Foto: SIIM SOLMAN

Marko Liibak

Tänavune karm talveilm 
ning järsult saabunud sula 
on metsaalused kaanetanud 
lõikava jäitekoorikuga, mis 
saab eriti saatuslikuks kitsede 
populatsioonile.

Just eile loomadele toidu-
jäätmeid Kodila kandi metsa 
viinud põline jahimees Tiit 
Tammsaar tunnistas olukorra 
metsades kõigile äärmiselt 
raskeks. 

“Iseäranis kannatavad 
nüüdseks tekkinud kooriku 
tõttu kitsed. Kui praegused 
ilmaolud jätkuvad, pole ime, 
kui kuni 90 protsenti kitse-
dest hukkub,” tõi Tammsaar 
näite.

Tammsaar lisas, et kui tek-
kinud koorik hakkab kandma 
lisaks rebastele ka hunte ja 
ilveseid, on suures ohus ka 
juba põdrad. “Üleeilegi käisi-
me loomade toidukohas hunte 
eemale peletamas. Olukord on 
tõsine,” kinnitas ta. 

Tammsaar kutsub inimesi 
üles väiksemailgi võimalusel 
loomadele süüa viima. “Seda 
peaks tegema järjepidevalt – 

vähemalt paar korda nädalas,” 
soovitas jahimees.

Keskkonnaameti jahindus-
spetsialist Uno Treier lisas, et 
kuigi inimestel on paksu lume 
tõttu raske metsagi pääseda, 
oleks nende abi ometi väga te-
retulnud. “Soovitav oleks toitu 
viia võimalikult erinevatesse 
kohtadesse, et kiskjad rohu-
sööjaid ulukeid nii lihtsalt 
kätte ei saaks. Samuti oleks 
soovitatav panna söögipoolis 
teest võimalikult kaugele, 
et avariiohtu vältida,” ütles 
Treier. Ta märkis, et mullune 
raske talv sai saatuslikuks 
kolmandikule kitsedest.

Veelindude toitmine rikub 
rändeinstinkti

Metsloomadele lisasööda 
viimist peab keskkonnaamet 
vajalikuks, aga veelindudega 
– sinikael-pardid, kühmnokk-
luiged – on vastupidi. Veelin-
dude normaalne käitumine 
on rändamine lõuna- ja lää-
nepoolsetele talvitusaladele. 
Läänemeri ei ole veel kinni 
külmunud ja linnud saaksid 
lõunasse toiduotsinguile rän-
nata. Seetõttu pole mõistlik 

asulates toita sinikael-parte 
ja kühmnokk-luiki, meelitades 
neid paigale jääma, teatas 
keskkonnaamet aasta algu-
ses.

Asulates muutuvad veelin-
nud kergeks saagiks kiskjatele 
ning tihedalt koos asuvates 
linnuparvedes levivad ker-
gemini ka nakkushaigused. 
Lindude jaoks on kahjulik 

seegi, et paikseks jäämine 
nõrgestab oluliselt lindude 
lennuvõimekust ja pikemas 
perspektiivis ka kevadist si-
gimisedukust.

Kui aga ikka linde toita, ei 
tohiks neile pakkuda saia-
tooteid, mis on lindude jaoks 
täiesti võõras toit ja kahjustab 
nende seedeorganeid ja üldist 
tervist.

Ilm loobib kitsedele kaikaid kodaraisse

Katrin Helend-Aaviku

Suhkru kokkuostu paanika 
on tänaseks vaibunud, nagu 
ühele stiilipuhtale paanikale 
kohane. Elu läheb jälle oma 
rada edasi, kallimate hin-
dadega.

Pärast suhkru kokkuostu 
möllu kauplustes ringkäiku 
tehes jäävad silma üsna 
erinevad suhkruhinnad.  
Rapla Karmanis ja Maximas 
näiteks jääb suhkru kilohind 
ühe euro piirimaile, Rapla 
Konsumis peab nüüd suhkru 
eest välja käima paarküm-
mend senti üle ühe euro (ligi 
20 krooni) ja Food Marketis 
ületab suhkrupaki hind poo-
leteise euro künnise. Selline 
on praegune reaalsus.

Märjamaa Tarbijate Ühis-
tu juhatuse liikme Rene 
Tobbi arvates on inimeste 
massilise suhkru kokkuost-
mise suuresti põhjustanud 
meedia. Kuigi võimendatud 
tähelepanu suhkruhinna 
tõusule võib olla kaudselt 
põhjendatud, kahtleb ta, kas 
hinnad oleks ilma ostupaa-
nikata nii kiiresti tõusnud. 
Põhjuseks, miks eestlased 
suhkruostmisest paanilise 
varumise korraldasid, arvas 
Tobbi olevat kompleksi, mis 
säilinud nõukogudeajast, 
mil paljud tooted olid defit-
siit. „Sellise ostuharjumuse 
vastu me aga seista ei saa,“ 
sõnas Tobbi, kuid soovitas 
inimestel arvestada toodete 
säilimisajaga.

„Üleminek eurole oli ka 
üleminek üldisele eurohinna 
tasemele,“ nentis Tobbi, kes 
muretseb pigem kohalike 
tootjate pärast, kelle ko-

dumaised tooted peavad 
rinda pistma välismaistega. 
„Kui tarbime ainult välis-
maa tooteid, võivad hinnad 
kauplustes minna veelgi 
kallimaks.“ 

Suhkru puhul muidugi 
Eesti tarbijal valikut ei ole 
ja kodumaise tootmise kaits-
mine on Tobbi sõnul paljuski 
üldise poliitika küsimus.

Tobbi sõnul on Märjamaa 
Tarbijate Ühistu kauplustes 
praegu tõesti suhkruhind 
kallim kui enne. „Hind on 
aga praegu poodides petlik,“ 
ütles ta. Petliku hinna all 
peab ta silmas seda, et mõnel 
pool on müügil vähem magu-
samat suhkrut, mille hind on 
küll odavam, kuid mida peab 
kasutama topeltkoguses, nii 
et lõppkokkuvõttes hinna-
võitu pole.

Karmani kaupluseketi 
omanikul Enn Kasaril ei ole 
uue hinnaga suhkru sisseost-
miseks vajadust olnud, kuna 
poe suhkruvarud ei ole veel 
ennast ammendanud. „Kui 
sisseostuhind on kallim, siis 
on ta kallim, midagi teha 
ei ole,“ ei muretse Kasari 
üleliia probleemide pärast, 
mille lahendamine ei ole 
tema võimuses. „Maaletoo-
jad tõstavad suhkruhinda. 
Kuulsin, et üks maaletooja 
lõpetas tegevuse. Sellisel 
juhul on kohe auk sees, 
nõudmine tõuseb ja ka hind 
tõuseb,“ arutles Kasari.

Rapla Säästumarketi juha-
taja Eve Piiri sõnul praegu 
kaupluses suhkrut müügil 
ei ole. „Millal ja mis hinnaga 
suhkur müüki tuleb, ei oska 
praegu öelda,“ ütles Piir eile 
Nädalisele.

Maire Kõrver

Märjamaa gümnaasium oo-
tab oma endistelt õpilastelt 
ja õpetajatelt koolimälestuste 
ülestähendusi, et need alma-
nahhina avaldada. 

Mälestustekogumik soo-
vitakse välja anda seoses 
sellega, et tänavu sügisel, 
oktoobrikuus tähistab kool 
65. sünnipäeva keskkoolina. 
Märjamaa kooli ajalugu on 
küll palju pikem, ent kesk-
kooliks sai ta aastal 1946.

Tähtpäeva ettevalmistuses 
veab mälestuste kogumist 
Märjamaa gümnaasiumi hu-
vijuht Janne Teern. “Huvi-
juht on suure töö ära teinud, 
kaevates välja vilistlaste ja 
endiste õpetajate andmeid 
ja kontakte. Ta on neile 
personaalselt kirju saatnud 
ja palutud on ka vilistlastel 
omavahel infot edasi anda, et 
kool ootab almanahhi jaoks 
neilt oma kooliaastate mäles-
tuste kirjapanemist. Esialgu 
on neid aga laekunud veel 
liiga vähe,” tõdes kahetsuse-
ga Märjamaa gümnaasiumi 
direktor Andres Elmik. 

Elmik märkis, et elu ei 
ole must-valge ja julgustas 
võimalikke kirjutajaid kirja 
panema ka värvikamaid, n-ö 

paksemates värvides kooli-
mälestusi, mida on tagant-
järele huvitav meenutada. 
Koolijuhi sõnul oleneb nüüd 
kõik vilistlastest endist, kas 
mälestustekogumik ikkagi 
sünnib või kui sisukaks see 
kujuneb. 

Andres Elmik kinnitas, et 
juba on laekunud ka pikki 
kirjutisi. Näiteks üks esime-
si, kes oma koolimälestusi 
saatis, on ajalooarhiivi direk-
tor Indrek Kuuben Tartust. 

“Lõpetasin Märjamaa kooli 
aastal 1985. Kool soovis tekste 
üks kuni kaks lehekülge A4, 
aga kirjutasin ikka süda-
mest, mida stagnaaegsest 
koolist mäletan ja ega ühe 
leheküljega ei piirdunud,” 
ütles Indrek Kuuben. 

Praegune lõpptähtaeg oma 
koolimälestuste ärasaatmi-
seks Märjamaa gümnaasiumi 
huvijuhile Janne Teernile on 
31. jaanuar. ”Nüüd oleneb  vi-
listlaste ja endiste õpetajate 
kirjutamisaktiivsusest, kas 
saame edaspidi almanahhist 
lugeda Indrek Kuubeni, Elle 
Valme-Kohali jt juba kaas-
tööd saatnute koolimälestusi. 
Kui kaastöid tuleb liiga vähe, 
siis ei saa,” ütles Märjamaa 
gümnaasiumi direktor And-
res Elmik.

Elu pärast suhkrupaanikat 
on kallim kui enne

Märjamaal kogutakse 
koolimälestusi

Karmani poe esisel platsil on pardid harjunud inimestelt 
toidulisa nõudma. Foto: ARVO KULDKEPP
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Maapoliitikute 
hääbumise aeg
Kättesaadavate erakondlike valimisnimekirjade pealt võib 
juba praegu sügavama analüüsita öelda, et uusi, maakon-
dadest jõuliselt esile tulevaid poliitikuid praktiliselt enam 
ei ole. 

Kui võtta näiteks Rapla 
maakond, siis võime endistest 
aegadest meelde tuletada, et 
pikka aega esindas meid läbi 
mitme erakonna korraga viis-
kuus enam-vähem võrdväär-
set saadikut, kes kõik sobisid 
ka kas või ministriks. Tasub 
meenutada, et Raplamaalt on 
olnud erinevates valitsustes 
kaks rahandusministrit ja kaks 
põllumajandusministrit, muude 
tähtsate ametite pidamisest ei 
tasu rääkidagi. 

Tolle särava poliitikute ple-
jaadi viimane mohikaanlane 
Harri Õunapuu (põllumajandus-
minister 1991-1992 Savisaare valitsuses ja rahandusminister 
2002-2003 Kallase valitsuses) eelolevatel valimistel enam 
ei kandideeri ja nüüd äkki näeme, et varumeeste pingi 
esimene rida on täiesti tühi. Tagapool küll istuvad mõned 
kujud, kuid paraku ei ole keegi neist valmis hoobilt kohe 
suurde mängu tormama. Ja kui mõni ehk olekski, siis ega 
neid päris väljakule ikka ei lastaks ka. 

Oleks ülekohtune öelda, et kogu süü selles lasub vaid 
kohalikel poliitikutel endil. Täna komplekteeritakse Riigi-
kogu meeskondi peamiselt Tallinna ja Tartu poliitikutest, 
väljavaateid on veel ehk mõne suurema linna linnapeal. 
Ja ongi kõik. Veel mõni aasta tagasi said suurde mängu 
sekkuda ka näiteks maavanemad, nüüd kõlbavad nemadki 
parimal juhul tegema vaid “suurpoliitikute” statistide (ehk 
häältekerjuste) rolle nimekirjade lõpus.  

Selline võimu pideva tsentraliseerimise tulemusel 
kujunenud olukord põhjustab laiemas plaanis vaadatult 
varem või hiljem möödapääsmatult riigi taandarengut. Kui 
riiki juhivad pikemat aega vaid pealinlased, kes tunnevad 
Tallinna müüride taha jäävat kehvemini kui mõnda Aafrika 
riiki, kus vähemalt mõni kord ninasarvikujahilgi käidud, 
siis pole meil lähiaegadest head nahka oodata. 

arvamus

küsitlusnädalise veerg

online küsitlus

Maarja, õpilane: Otse-
selt suuri hinnamuutusi ei 
ole märganud. Kui siis on 
mõned asjad paari sendi 
võrra kallimaks läinud - 
sealhulgas rongipilet, mille 
hind on natuke tõusnud.

Kaspar, õpilane: Ei 
oska midagi kindlat öelda, 
mis kallimaks oleks läi-
nud. Hindu eriti ei vaata, 
ostan seda, mida vaja on.

Karl-Reimond, õpila-
ne: Tean, et suhkruhind 
tõusis ja kommid on ka 
natuke kallimaks läinud. 
Hamburgerit ostes olen ka 
näinud, et on kallim, aga 
mitte oluliselt.

Mis on euro 
tulekuga kallimaks 
läinud?

Nädalise pildigalerii
www.nadaline.ee

Vilma, õmbleja: Kõik 
hinnad on tõusnud. Olen 
vanad tšekid alles hoidnud 
ja nendega võrrelnud.

Gunnar, treener: Polegi 
euro eest eriti midagi ost-
nud. Eks paljusid hindu on 
lähtuvalt sellest, et oleks 
mugavam, ülespoole ümar-
datud ja on näha, et inime-
sed on sellega leppinud. 
Kütte hind on samuti tõus-
nud, kuid ei saa väita, et 
just seoses euro tulekuga.

Triinu, õpilane: Ei olegi 
midagi, ma ei taju neid hin-
dasid eriti. Tundub, nagu 
oleks kõik just hästi odav. 
Sendid muudkui kuluvad, 
aga otsa ei ole saanud. 

Kuidas olete euroga harjunud? 

Tõnis Tõnisson, 
peatoimetaja

Küsis Kristiina Tilk
Pildistas Siim Solman 

15%

13%

36%

27%

9%

Lauri Vahtre

Eksivad need, kes täpselt 
teavad, et usk Jumalasse 
tähendab iseseisva 
mõtlemisvõime puudu-
mist ja kivinenud maa-
ilmapilti. Minu arvates 
on mõtlemisvõimetuid ja 
kivinenud arusaamadega 
inimesi kõikjal, nii auto-
juhtide kui ka jalakäijate, 
nii meeste kui ka naiste, 
nii parempoolsete kui ka 
vasakpoolsete, nii usklike 
kui ka ateistide hulgas. 

Hea loll oskab igast asjast 
teha dogma ning seda fa-
naatilise kirega taga nõuda. 
Isegi sallivust ja oma peaga 
mõtlemist. 

Huvitaval kombel kipuvad 
just need, kes söögi alla ja 
söögi peale korrutavad, et 
„tuleb hakata oma peaga 
mõtlema“, olema kõige kitsa-
rinnalisemad ja piiratumad. 
Või vähemalt olen ma selliseid 
kohanud ja seetõttu suhtun 
selliste üleskutsete esitajaisse 
ettevaatlikult. Sama lugu on 
sallivuseapostlitega. Mär-
kimisväärne hulk neist on 
silmapaistvalt sallimatud ja 
kurjad, nende elukreedo võiks 
kokku võtta sõnadega „kes ei 
ole salliv, on rämps“.

Ei, see, mida mina mõistan 
elava usu all, ei ole mitte 
„pime“ usk, vaid pidev vestlus 
Jumalaga. Küsimine, usut-
lemine, vastuste otsimine, 
kahtlemine – isegi vaidlemine. 
Elav usk on otsing ja mul on 
väga kahju, et praegu on moes 
suhtuda religiooni põlastavalt 
ning sageli ka mõnitavalt, mis 
pöörab asjad pea peale: just 
selline põlastaja on kivinenud, 
tema ei otsi midagi, tema juba 
teab. 

Eksivad need, kes täpselt 
teavad, et mistahes erakonda 
kuuluv inimene kaotab mõtte- 
ja tegutsemisvabaduse ning 
hakkab mõtlema ainult par-
teilisi mõtteid ja tegema vaid 
parteilisi tegusid. Tõsi, umbes 
nii oli see kadunud kompar-
teis ja ma ei saa välistada, et 
mõnes tänases erakonnas see 
umbes nii ongi. Kuid need on 
pigem kuritegelikud banded 
kui erakonnad, neil puuduvad 
maailmavaatelised alused ja 
nende liikmeid ühendab oma-
kasu ning ringkäendus.

Seevastu tean kindlalt kogu-
ni mitut erakonda, kus asjad 
põrmugi nii ei ole. Sellistes 
käib kõik teistpidi: mitte era-
kond ei pane inimeste pähe 
mõtteid, vaid erakonnaga 
liitunud ja liituvad inimesed 

toovad sinna omad mõtted, et 
neist mingi suurem ühismõte 
kokku panna. Selle juurde 
käib tuline vaidlemine ja 
argumenteerimine. 

Nii et kes põlastab iga era-
konnastunud inimest partei-
sõduriks, käitub umbes sama 
vaimukalt kui iga usklikku 
põlastav ateist. Nii nagu on 
fanaatilisi ja lolle usklikke, 
nii on muidugi ka fanaatilisi 
ja lolle parteilasi, selles pole 
kahtlust. Aga jällegi – see pole 
mingi rusikareegel.

Nagu öeldud, on erakondi, 
kus valitseb arvamusvabadus 
ja kus iga mõte ära kuula-
takse. Muidugi on teatavad 
piirid – ei ole ju mõtet astuda 
näiteks õllesõprade parteisse 
loosungi all „õlu on vastik“. 
Sellise inimese õige koht on 
õllevaenlaste parteis ja kui 
talle seda viisakalt meelde 
tuletatakse, siis ei ole selles 
midagi ebademokraatlikku. 
Või kui mõni rahvuslaste 
partei liige kukuks kuulu-
tama, et rahvuslus võrdub 
fašismiga, siis oleks maailma 
loomulikem asi, et tal palu-
takse endale teine ja sobivam 
erakond leida.

Eksivad need, kes täpselt 
teavad, et sõjavägi drillib 
noortest meestest masinaid 
ja hävitab todasama kuulsat 
oma peaga mõtlemise võimet. 
Eriti agaralt levitavad seda 
imelikku arusaama inimesed, 
kes (Eesti) sõjaväest mitte 
midagi ei tea. Tõsi, natuke sin-
nakanti kiskus asi Nõukogude 
armees, eriti selle viimaseil 
kümnendeil, ent see polnudki 
enam sõjavägi, vaid mingi 
absurdne sadismiklubi. 

Päris sõjaväes, nagu näi-
teks Eesti omas, õpetatakse 
noortele meestele hoopis 
midagi muud. Nimelt koos te-
gutsemist ja iseenda tundmist. 
Noor mees saab kõigepealt 
teada, et peale tema leidub 
veel teisigi, kes on maailma 
kõige kõvemad kutid. Ta saab 
teada, mis on tema nõrgad 
kohad. Ta saab teada, mida 
tähendab sõbra õlg. Ajateenis-
tuse läbi teinud noored mehed 
on omandanud kogemuse, mis 
kulub marjaks ära iga päev, 
igas eluvaldkonnas. Ühiskond 
on seda ammu mõistnud ja 
toetab lausa meeliülendava 
üksmeelega just ajateenistusel 
põhineva sõjaväe säilimist.

Muide, tänapäeva sõjaväes 

ei õpetata tapma (nagu need-
sinased imelikud inimesed 
rääkida armastavad), vaid 
hoopis ellu jääma ning ennast 
ja teisi kaitsma. Ülepea ei ole 
Eesti sõjavägi mõeldud mitte 
niivõrd sõja pidamiseks, kui 
sõja ära hoidmiseks. Peaks 
olema triviaalsus, et kes tahab 
rahu, peab olema valmis sõjaks 
(si vis pacem, para bellum). 
Peab olema valmis sõjaks 
tegelikult, mitte teoreetiliselt. 
Pikki aastaid seda tõde nagu 
ei mõistetud, nüüd tunduvad 
asjad paranenud olevat. Nüüd 
nimetatakse meie kaitseväge 
NATOski juba „väikeseks, 
aga tegelikuks jõuks“ ja see 
on tõsine töövõit, mida tuleb 
arendada, mitte ära lörtsida. 

Jah, sõjaväes tuleb õppida 
ka masinlikult käske täitma, 
kuid see pole sõjaväe eripära. 
Seda on vaja ka laevadel, 
lennukeis, tuumaelektrijaa-
mades, isegi metsa langeta-
misel või mööbli tassimisel. 
Kui sulle ikka käratatakse, et 
„pikali“, siis tuleb kõigepealt 
pikali viskuda ja alles siis 
küsima hakata, miks. Kui 
pea kohal vinguvad kuulid 
juba vastust ette pole öelnud. 
Mees, kellele see lihtne asi 
on selgeks tehtud, ei jää ka 
metsatööl nii kergesti puu alla 
kui mõni teine. 

Miks ma seda kõike kirju-
tan? Sest tänane läänemaailm, 
kaasa arvatud Eesti, vaevleb 
mingi kummalise intellek-
tuaalse haiguse käes, millel 
pole õiget nime, aga mis sööb ja 
lagundab jõuliselt kõike seda, 
millel püsib inimühiskond 
ja inimlikkus. Purustatakse 
müüte ja tabusid, pidades 
seda automaatselt heaks (va-
hel muidugi ongi hea, ei saa 
eitada), ega küsita enam, kas 
iga müüt ja iga tabu ikka on 
purustamist väärt. Võib-olla 
on neid siiski millekski vaja? 

Võib-olla tuleks endale 
tunnistada, et iga kultuur 
on peamiselt just keeldude 
süsteem. Ja et härrasmeest 
või daami tuntakse rohkem 
selle järgi, mida ta ei tee, kui 
selle järgi, mida ta teeb… Mär-
kaks sedagi, et kohvipaksult 
kokkukirjutatud horoskoobi 
uskumine ei ole põrmugi tar-
gem tegevus kui kahekõne 
(hüpoteetilise) Jumalaga, õige 
käitumise ja õige mõtteviisi 
otsimine.

Me ju ei ole teisest puust 
kui tuhat või kümme tuhat 
aastat tagasi. Müüdi asemele 
tuleb teine müüt, usu asemele 
ebausk ja see ei tee asja pare-
maks. Hoidkem seda, mis on 
väärtuslik.

Otsi, arva, otsusta
Eksivad need, 

kes täpselt 
teavad, et 

sõjavägi drillib 
noortest meestest 
masinaid ja 
hävitab todasama 
kuulsat oma peaga 
mõtlemise võimet.  

Eksivad need, 
kes täpselt 
teavad, et 

mistahes erakonda 
kuuluv inimene 
kaotab mõtte- ja 
tegutsemisvabaduse 
ning hakkab 
mõtlema ainult 
parteilisi mõtteid 
ja tegema vaid 
parteilisi tegusid. 

 Toimetusel on õigus kirju ja kaastöid nende selguse huvides toimetada ning 
lühendada. Kaastöid ei tagastata ega retsenseerita. Honoreeritakse tellitud kaastöid.

Nädalist  on võimalik tellida  Eesti Posti sidejaoskondadest, raamatukogudest,
toimetuse reklaamiosakonnast ja Internetis Nädalise koduleheküljel.

Toimetus võtab vastu ka telefonitsi esitatud tellimusi.
 Kuulutuste ja reklaami vastuvõtt tööpäeviti 8-17 Tallinna mnt 17, Rapla.

Tel 489 2130, faks 489 2135. 
Trükk  AS Kroonpress.

Kaebuste korral ajalehe sisu kohta võite pöörduda 
Pressinõukogusse: pn@eall.ee või tel 646 3363

Rapla 79502, Tallinna mnt 17, tel 489 2133, 5567 3260
reklaam ja kuulutused 489 2130, 5551 1084 faks 489 2135, 
e-post: nadaline@nadaline.ee, 
kodulehekülg: www.nadaline.ee

Peatoimetaja: Tõnis Tõnisson
Tegevtoimetaja: Inge Põlma (489 2244)
Sekretär: Merle Võigas (489 2133)
Ajakirjanikud: Kristiina Tilk (489 2137), Margus Mikomägi (489 2245),  
     Anne Keldremaa (489 2139), Maire Kõrver (489 2241),  
     Katrin Helend-Aaviku (489 2246)
Fototoimetaja: Siim Solman (489 2242)
Kujundajad: Jaanika Koll, Eike Meresmaa (489 2138) 
Keeletoimetaja: Liivi Jegorov (489 2132)
Raamatupidaja: Mare Domberg (489 2136) 
Müügijuht: Katrin Polli (489 2243, 5551 1084), 
Reklaamijuht: Janek Tõnisson (489 2131, 520 0846) 
Reklaamiassistent: Jürgen Post (489 2134, 5551 1084)
Müügiassistent: Juulija Rüsse (489 2130)

Nädaline

* Euroopas reisimine on 
aidanud harjuda    9% 

*  Maksan kaardiga ja pole 
vahet märganudki    15% 

*  Raha on raha, mis vahet 
seal on    13% 

*  Hindade ülespoole 
ümardamine ei meeldi    
27% 

*  Sendimajandust on liiga 
palju, see häirib    36% 

Kokku vastajaid: 56 
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kirjutavad, helistavad, meilivad

vallajuhi veerg

Küsin peaministrilt 
kui valija

Valter Haaviste, 
Ahekõnnu küla

Millal kuuleb peaministrilt 
seoses Savisaare ja Lasna-
mäele ehitatava vene kiriku 
rahastamise skandaaliga 
ansipilikku energilist rõõm-
sat hüüatust, et juriidiliselt 
on kõik korrektne? Refor-
mierakonna koostöö Kesk-
erakonnaga toimub ju igal 
tasandil, kuigi parteide juhid 
vaidlevad. 

See on kahe mehe valimis-
eelne sõu, mis on detailselt 
läbi mõeldud. See on pauk 
kahest rauast korraga. Ansip 
ütleb: valige mind, kaitsen 
teid Savisaare ja venelaste 
eest. Savisaar lubab kaitsta 
Ansipi ja tema pooldajate 
eest. 

Need mehed on end igast 
küljest niimoodi kindlusta-
nud, aga vaja oleks sellest 
pallist pisut õhku välja lasta. 
Kahjuks tekib lootusetuse tun-
ne, sest näiteks riigiraadiosse 
helistades ei ole võimalik oma 
arvamust avaldada – kohe 
hakkab saatejuht sekkuma.  

Meie küla kalender

Udo Knaps

Lehitsesin seda Reformi-
erakonna kalendrit (ilmus 
ajalehe Postimees vahel) ja 
jäin nõutuks. Sümpaatsed 
pildikesed Ave Nahkurilt, aga 
see valimiseelne kiidulaul...

Tahaks küll härra pea-
ministrilt küsida, et kuna 
“tänu” üleilmsele kriisile on 
paljudes maades kadunud 
ja ebakindlaks muutunud 
miljonid töökohad, siis miks 
ometi meid see majanduskriis 
omakorda veelgi rängemalt 
mõjutas. Need paljud maad 
siiski suudavad oma rahvale 
tööd anda ja lisaks võtavad ka 
Eesti töötud vastu ja pakuvad 
neilegi tööd. 

Kui Eesti tühjeneb täna 
nii paljudest oma tublidest 
tütardest ja poegadest, kes 
leivateenimist välismaal 
peavad otsima, siis kas meil 
ikka on õigust selle üle uhked 
olla? Kas nii meie kaitsevägi 
ja riigi jätkusuutlikkus kah-
justatud ei saa? Kas see sobib 
kokku ütlemisega, et “Eesti 
on parim paik elamiseks”? 
Kas me nii ikka põhjamaade 

tiigriks saame?
Kuidas sobivad kokku sel-

lised väited, et “meie ja meie 
lapsed ei peaks maadlema 
halvast majandamisest tekki-
nud võlakoormaga”, ja teiselt 
poolt, et 2010. aastal võeti ära 
kodu pangavõlgade katteks 
760-lt meie perelt - ja seda vaid 
ühe aastaga (!?).

Kuidas klapib ütlemine 
“toetame rohkem neid, kes 
rohkem abi vajavad ja kel 
on rohkem lapsi” tegelikku-
sega, kus eespool mainituile 
jagame näpuotsaga ja niigi 
materiaalselt külluslikult 
kindlustatud emasid kuldame 
34 000-kroonise (vabandan, et 
ei oska eurodega võrrelda) 
emapreemiaga kuus? Kas kee-
gi usub, et need jõukad emad 
üksinda suudavad Eestimaa 
iibe positiivseks tõsta ja meie 
riigi jätkusuutlikkuse päästa? 
Kuidas aru saada lausest, 
et viimase viie aastaga on 
sündimus kasvanud 25%? See 
on muidugi tore, et Saaremaa-
le silla saame, aga mitte ei 
ole juhtunud kuulma, et kas 
ka Euroopast toetuse selleks 
saame. Küll aga vilksatas 
meediast, et Euroopa Liit 
on huvitatud ja nõus finant-

seerima uut silda üle Narva 
jõe naabrite juurde, kui vaid 
suudetakse ühise laua taha 
istuda ja käed lüüa. 

Kuigi juulikuu leheküljel 
rõhutatakse vajadust luua 
maksurahu kõikide maksude 
osas, ometi väärib meenutust, 
et oli vaja tühistada astme-
line tulumaks ja langetada 
tulumaks 26%-lt 21-ni, millega 
jäeti riigikassa tühjaks. Esi-
mesel võimalusel loodetakse 
langetamist jätkata. See 
kompenseeriti muidugi akt-
siiside ja käibemaksude suure 
tõstmisega, mis just vaesele 
inimesele laastavalt mõjusid. 
Kas see ei olnud maksurahu 
rikkumine? 

Novembrikuu lehekülg 
ajab muigama: meie küla 
eided varmalt oma hangudega 
eksporti jooksutamas. Seda 
prisket notsut vaadates, keda 
eided varmalt eksporti jooksu-
tavad, meenub vaid esimene 
Eesti Vabariik, kui võid ja 
peekonit ohtrasti inglisman-
nidele eksportisime. Ei ole 
juhtunud kuulma-nägema, et 
midagi sarnast ka täna tehak-
se. Kahju kenadest piltidest, 
aga kalender jääb mul vist 
seinale riputamata.

Margus Jaanson,
Juuru vallavanem

 
Meil on siiralt hea meel, 

et Juuru valla pered on 30 
lapse võrra rikkamad. See on 
taasiseseisvumise järgse aja 
parim tulemus. Meie laste-
aiad on täis rõõmsaid lapsi, 
puuduvaid kohti on juba terve 
rühma jagu. Kevadel algab 
Järlepa lasteaia ehitus, see 
leevendab olukorda. 

Meie lasteaedu juhivad uued 
tublid direktorid ja kogenud 
kasvatajad teevad oma tööd 
armastusega, et lapsed saak-
sid koolieelse ettevalmistuse 
tasemel, millega nad saavad 
minna julgelt kooli edasi.

Edasi Juuru gümnaasiumi 
esimesse klassi, jõuda põhi-
kooli, sealt gümnaasiumisse ja 
lõpetada Juuru gümnaasium 
aastal 2029.

Toonitan siinkohal Juuru 
gümnaasiumi tähtsust, sest 
maakonna koolivõrgu aren-
gukava ei näe ette gümnaa-
siumiosa säilimist pärast 2013. 
aastat. Aga Juuru vald räägib 
oma arengutes piirkondlikust 
eripärast, kihelkonna taas-
tamisest ja juba tehtud tööst 
kogu valla tasakaalustatud 
arengu osas. Just aastal 2013 
on Juuru gümnaasium kõige 
löögivõimelisem. Aastaks 2013 
valmib Juuru vallas Atla külas 
Sepa ja Uue-Jaagu kinnistule 
Eesti kõige innovaatilisem 
ökoküla oma 500 elanikuga. 
Need on eesti pered, kelle hu-
vides on Juuru gümnaasiumi 
säilimine ja arendamine oma 
laste jaoks. 

Juuru gümnaasiumi aren-
gusuunad saavad uue hoo 
just käesoleval 2011. aastal. 
Kindlasti kaaluge oma kooli-
tee jätkamist Juuru gümnaa-
siumis, sest siin on isiksusel 
võimalik areneda.

Omavalitsuste 
autonoomia on müüt

Kes vaatas eelmisel nädalal 
ETV saadet „Pealtnägija“, 
teab, et üks Riigikokku kan-
dideerija vastas saatejuhi 
küsimusele, mille eest te siis 
elama hakkate, kui Riigikok-
ku ei pääse, et „ei tea, saan 
hakkama“… Kuhu me siis 
jõudnud oleme? Tundub, et 
Riigikokku minnakse nagu 
palgatööle, kuid tööandjaks ei 
ole Eesti riik, vaid erakond. 

Teed nii, nagu erakond käsib 
ja mõelda vaja ei ole! Kas 
selline tendents on Eesti riigis 
süvenev? Vastan, et jah!

Mõtlemise ja iseotsusta-
mise on riik omavalitsustelt 
samuti ära võtnud. Meil ei ole 
mingisugust võimalust kaasa 
rääkida riigi tasakaalustatud 
arengus, sest vahendid, mille 
riik kokku korjab ja peaks 
omavalitsustele piirkondade 
arenguks eraldama, jagavad 
parteid oma võimu tagami-
seks katuserahadeks ja häälte 
ostmiseks. Omavalitsus peab 
hakkama saama sellega, mis 
üle jääb ja riik (rahandusmi-
nisteerium) talle eraldab. See 
ei vii päris hääbumiseni, kuid 
areneda ka ei lase.

Tänaseks oleme jõudnud 
sinna, et Brüssel kontrollib 
Eesti riigi rahakotti (meil 
sõnaõigus puudub) ja riik on 
kahe käega omavalitsuste 
rahakotis ja tegevustes (meil 
sõnaõigus puudub).

Kui äriettevõtte arenguid 
juhiks raamatupidamine, 
oleksid kõik raamatupida-
jad ärimehed ja äri tulemus 
oleks tulud-kulud. Omavalit-
sus, kellel on potentsiaali ja 
võimekust, peab saama oma 
riske võtta ja peab ka selle 
eest vastutama. Karistage 
neid, kes ei ole suutnud oma 
laenukoormust taltsutada ja 
on teinud valeotsuseid, ärge 
pange kõiki omavalitsusi ühte 
patta ega lõpetage mõtlemist 
ja omavalitsemist kohapeal.

Meid kontrollitakse igal 
sammul ja meid ei  
usaldata!

Ei usaldata riigiametnikke 
ega omavalitsusametnik-
ke – miks? Vastus on väga 
lihtne, töökohti ja kõrgeid 
positsioone, mis nõuavad 
riigimehelikkust ja vastavat 
ettevalmistust, kingitakse par-
teisõduritele ja inimestele, kes 
lähevadki seda tööd tegema 
tulu saamise eesmärgil, oma-
mata teadmisi ja võimekust. 
Seega tulebki neisse suhtuda 
selliselt – kontrollida, kitsen-
dada, kahtlustada. Kuid kuhu 
me siis välja jõuame? Me 
peame ostma turult kallimat 
teenust, meie tegevused veni-
vad, bürokraadid elavad end 
meie peal välja ja siis tulevad 
jälle valimised...

Juuru valla pered 
on 30 lapse võrra 
rikkamad

Sündinud 19.05.1968 Pahklas, 
abielus, poeg
Lõpetanud Jäneda sovhoos-
tehnikumi agronoomia erialal 
ja Tallinna Tehnikaülikooli 
ärikorralduse erialal
1994. aastast ettevõtja
Juuru vallavolikogu liige 
1996–2005, Juuru vallavoliko-
gu esimees 1999–2002, Juuru 
vallavanem alates 2005. 
aastast 
Eesti Reformierakonna liige 
alates 2010. aastast

Ene Matetski,
maasekretär

Taas on saabumas Eesti Vaba-
riigi aastapäev ja nii nagu aas-
tatega traditsiooniks kujune-
nud, antakse välja järjekordne 
Rapla maakonna tippauhind 
Rapla Redel. Seekord on see 
juba neljateistkümnes.

Palume kõigi raplamaalaste 
abi selleks, et välja selgitada 
Rapla Redeli käesoleva, 2011. 
aasta laureaat. Ootame teie et-
tepanekuid ja arvamusi selle 
väärika inimese leidmiseks, 
kes oma tegemistega on and-
nud olulise panuse Raplamaa 
arengusse või tutvustanud 
Raplamaad Eesti piires ja 
kaugemalgi.

Rapla maakonna tippau-
hind Rapla Redel on kunstnik 
Saima Randjärve kavandatud 

redelit meenutav skulptuur, 
millega autasustatakse üld-
juhul üksikisikut või kollek-
tiivi, kellel on silmapaistvaid 
teeneid maakonna arendami-
sel ja esindamisel kultuuri, 
spordi, hariduse, ettevõtluse 
jms valdkonnas. 

Skulptuuri külge kinnita-
takse metallplaat autasus-
tamise aasta ja autasustatu 
nimega. Kõik auhinnasaajad 
on jäädvustatud Rapla Redeli 
auraamatus. Tippauhinna 
laureaat saab lisaks märki-
misväärse rahapreemia Rapla 
maavalitsuselt ja Raplamaa 
Omavalitsuste Liidult.

Palume kõigi Raplamaa 
asutuste, ettevõtete, organi-
satsioonide ja ka üksikisikute 
aktiivset osavõttu ja abi vää-
rilise kandidaadi väljaselgi-
tamisel.  

Vastavalt tippauhinna sta-
tuudile tuleb kirjalikud ette-
panekud kandidaatide kohta 
esitada komisjonile (aadressil 
Rapla Maavalitsus, Tallinna 
mnt 14, 79513 Rapla) hiljemalt 
31. jaanuariks. 

Ettepanek peab sisaldama 

järgmisi andmeid:
1) nominendi nimi ja elu-

koht
2) nominendi töökoht ja 

amet
3) nominendi teenete loetelu 

või tegevuse kirjeldus (kuni 
üks masinakirjalehekülg)

4) ettepaneku tegija nimi, 
elu- ja töökoht, amet, allkiri.

Kui ei ole võimalik esitada 
kandidaadi kohta kirjalikku 
ettepanekut, aga arvate, et 
teil on hea mõte, kes võiks 
see vääriline inimene olla, 
võib helistada maavalitsusse 

telefonil 484 1102 (Ene Matets-
ki) ja koos saame ka kirjaliku 
ettepaneku vormistamisega 
hakkama. Igal juhul ärge 
jätke head mõtet ainult enda 
teada.

Komisjon vaatab saabunud 
ettepanekud läbi veebruari 
esimestel päevadel ja auhinna 
annavad üle maavanem Tiit 
Leier ja Raplamaa Omava-
litsuste Liidu esimees Mart 
Järvik 22. veebruaril Eesti 
Vabariigi aastapäeva vastu-
võtul.

Vaata ka www.raplamv.ee.

Maakonna tippauhinna saaja 
selgitatakse raplamaalaste abil

Seni on Rapla Redeli saanud:  

1998 - kirjanik Harri Jõgisalu
1999 - teenekas sporditegelane Oliver Puri  
2000 - auväärne tantsumemm Linda Raus
2001 - sportlane Valeri Nikitin  
2002 - professor Ülo Vooglaid  
2003 - Järvakandi kunstiõpetaja Maret Unga
2004 - Eesti staažikaim (endine) maavanem Kalle 
Talviste
2005 - kauaaegne treener Toomas Kivilo 
2006 - teenekas põllumees Ülo Flaur
2007 - kirikumuusika festivali korraldaja Raimo 
Kivistik
2008 - maadlustreener Harri Koiduste
2009 - kettaheite olümpiavõitja Gerd Kanter
2010 - ajakirjanik ja ajalehetoimetaja Tõnis Tõnisson

Foto: ARVO KULDKEPP

Rapla maakonna tippauhind Rapla Redel on kunstnik Sai-
ma Randjärve kavandatud.
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Hinnavõrdlus

Hinnad on seisuga 17. jaanuar 2011

Telli e-leht!

Küsi  
täpsemalt 

nadaline@nadaline.ee

Töötasu

Info tel 485 7987, rapla@tootukassa.ee

VABAD TÖÖKOHAD 
Rapla maakonnas seisuga 10.01.2011

www.tootukassa.ee 
Töötukassa Raplamaa osakond
Tallinna mnt 14, 79513 Rapla

Ameti-
nimetus 

Töökoha 
asukoht

Baaridaam/baarmen  
(8)

Rapla linn 278 eurot  
kuus

Juuksur Kehtna 
alevik

kokkuleppel

Peakokk Raikküla kokkuleppel

Vanemtehnoloog (piima-
tehnoloogia valdkond)

Rapla linn kokkuleppel

Tootmisjuht (piimateh-
noloogia valdkond)

Rapla linn kokkuleppel

Kvaliteedijuht (piima-
tehnoloogia valdkond)

Rapla linn kokkuleppel

Pearaamatupidaja Rapla linn kokkuleppel

Laadija Rapla linn kokkuleppel

Olmeprügi autojuht Rapla linn kokkuleppel

Metsaveotraktori ope-
raator

Märjamaa 
alev

kokkuleppel

Müügiagent Rapla linn kokkuleppel

Kliendihaldur Raplamaa kokkuleppel

Müüja-klienditeenindaja Rapla linn kokkuleppel

Raamatupidaja Kohila alev kokkuleppel

Assistent Kohila alev kokkuleppel

Katrin Helend-Aaviku

Heites pilgu aastatagustele 
hinnavõrdlustele, võib näha, 
et riisi, manna ja tangu hind 
oluliselt tõusnud ei ole. Järsu 
hinnatõusu on aga vähem 
kui nelja kuuga teinud tatar, 
mille peale inimesed mõni 
aeg tagasi kauplustes tormi 
jooksid. Tatar jõudis kallineda 
rohkem kui kümne krooni 
võrra enne euro tulekut ja 
on sellele tasemele püsima 
jäänud.

Suhkur oli ostupaanika tei-
ne ohver pärast tatart, ja selle 
hind on tänaseks juba samuti 
tõusnud.

Hea uudis on aga see, et 
teiste kuivainete hind seisab 
veel paigal. Kas kuni järgmise 
ostupaanikani?

   Tatar  Pikateraline Manna  Odratang
   Baltix,  riis, 1 kg  Tartu Veski, Baltix,
   1 kg  Veski Mati 1 kg  1 kg

Rapla Konsum  2.55/39.90 1.53/23.94 0.61/9.54  0.50/7.82
Rapla Karman  2.55/39.90 1.40/21.91 -  0.50/7.82
Food Market  -  -  -  -
Ristiku pood  -  -  -  -
Rapla Säästumarket 2.55/39.90 -  -  -
Mahlamäe A ja O  2.55/39.90 -  -  0.50/7.90
Maxima   2.65/41.46 1.53/23.94 -  -
Grossi Toidukaubad -  1.90/29.73 -  -

Ostupaanikast 
puutumata kuivainete 
hind püsib paigal

Anne Osvet,
Maksu- ja Tolliameti
avalike suhete juht

Võrreldes eelmise aastaga, 
on sel aastal tulu dekla-
reerimisel rida erinevusi. 
Olulisemad muudatused 
võrreldes 2009. aasta tulu 
deklareerimisega puuduta-
vad maksusoodustusi. 

Nimelt ei saa 2010. aasta 
tulust enam maha arvata 
tasutud õppelaenu intresse, 
tasutud ametiühingu sisse-
astumis- ja liikmemaksusid 
ning erakondadele tehtud 
annetusi.

2009. aasta tuludeklarat-
sioonides deklareerisid 
füüsilised isikud õppelaenu 
intresse 148,1 miljonit krooni 
(9,5 miljonit eurot), ameti-
ühingu liikmemaksusid 56,5 
miljonit krooni (3,6 miljonit 
eurot) ja annetusi erakon-
dadele 12,7 miljonit krooni 
(811 600 eurot).

Maksu- ja Tolliameti tee-
ninduskorralduse osakonna 
juhtivspetsialisti Hannes 
Udde sõnul teeb see arves-
tuslikult 45 miljonit krooni 
(2,9 miljonit eurot) vähem 
tulumaksu tagastamist kui 
aasta tagasi.

“Kindlasti tuleb see sum-
ma väiksem, sest juba 2009. 
aasta eest ei saanud kõiki 
vastavaid deklareeritud soo-
dustusi kasutada, kuna ees 
on 50 000 krooni piir. 

Kui varem jäi mingi muu 
soodustus selle piiri tõttu 
kasutamata, siis nende soo-
dustuste (õppelaenu intres-
sid, ametiühingu maksed, 
erakondade annetused) 
kadumise järel saab täies 
mahus kasutada näiteks ki-
rikule tehtud annetusi, mida 
eelmisel aastal kasutada ei 
saanud,” selgitas Udde.

Samuti on muutunud 
maksusumma määramise 
ja tagastamise piirid. Aasta 
tagasi ei määratud kuni 
50kroonise tulemi korral 
maksusummat või tagastati 
ainult eraldi avalduse alusel, 
nüüd on piiriks 10 eurot 
(156,47 krooni). 

2010. aasta tulu deklareeri-
takse kroonides, samas tulu-
maks tagastatakse eurodes, 
nii nagu ka täiendav tulu-
maks tuleb tasuda eurodes.

2010. aasta tulu saab dek-
lareerida elektrooniliselt 
e-maksuameti/e-tolli kesk-
konnas alates 15. veebruarist. 
Samast kuupäevast saab ka 
eeltäidetud tuludeklarat-
sioonide väljatrükke MTA 
teeninduskohtadest.

Õppelaenu 
intressidelt 
maksuvabas- 
tust ei saa

Ilona Küüts,
Tööinspektsiooni
Lääne inspektsiooni
Pärnu töövaidluskomisjoni 
juhataja

Reeglina sisaldub 
töötasu kokkulepe kas 
töölepingus või selle 
kirjalikus dokumendis. 
Töölepingu seadus (TLS) 
näeb ka ette, et töötasu 
kokkulepe peab olema 
fikseeritud kirjalikult.

Probleem võib tekkida aga 
siis, kui töötasu kokkulepe ei 
ole kirjalikult vormistatud.

Praktikas ei ole harv olu-
kord, et tööandja maksab kok-
kulepitud töötasu niikaua, 
kuni tööandja jaoks sujub 
kõik majanduslikult hästi. 
Rahaliste raskuste korral üri-
tab tööandja maksta töötajale 
töötasu kokkulepitust oluli-
selt vähem (tihti ka kehtiva 
töötasu alammäära järgi), mis 
ei ole aga õige, kui see ei vasta 
kokkuleppele. 

Mida saab töötaja sellises 
olukorras teha, millised on 
tema võimalused tõendada 

tegelikku töötasu suurust?
Töövaidluses on tõendiks 

eelkõige kirjalikud doku-
mendid. Kirjaliku töötasu 
kokkuleppe puudumisel võib 
tegeliku töötasu suuruse 
tõendina esitada ka eelneva-
te kuude töötasu arvestuse 
lehed, töötaja pangakonto 
väljavõtte eelnevate kuude 
laekumiste kohta tööand-
jalt, kas või tööandja poolt 
töötajale väljastatud töötasu 
tõendid esitamiseks pangale 
või muule asutusele. 

Raskem on töötajale olu-
kord siis, kui puuduvad iga-
sugused kirjalikud tõendid 
varem makstud töötasude 
kohta (ka nn ümbrikupalk). 
Selliselt töötasu vastu võttes 
ning hiljem sellele ka tugi-
nedes tuleb töötajal silmas 
pidada, et kahju temale on 
mitmekordne: tasu ei lähe 
arvesse hilisemas pensioni 
suuruse arvestuses (sellelt 
tasumata sotsiaalmaks), ta-
sult tuleb tagantjärele maksta 
ettenähtud riigimakse ning 
sellise tasu saamise tõen-
damine on samuti peaaegu 
võimatu.

Meeles peab pidama ka 
TLS § 3 nimetatud töötajate 
võrdse kohtlemise põhimõtet, 
mille kohaselt sarnase töö 
tegijatele tuleb ka võrdset 
töötasu maksta. Seega võiks 
tõendiks töövaidluses olla ka 
kaastöötaja tööleping, milles 
fikseeritud töötasu kokkulepe 
sarnase töö eest.

Kui aga siiski puuduvad 
tõendid töötasu suuruse koh-
ta või ei olegi selles tööle 
asumisel ega ka hiljem kokku 
lepitud, tuleb lähtuda TLS § 
29 lg 2 sätestatust: kui tööta-
jale lepingu järgi makstava 
töötasu suurust ei ole kokku 
lepitud või kui kokkulepet ei 
suudeta tõendada, on töötasu 
suuruseks kollektiivlepingus 
ettenähtud, selle puudumisel 
sarnase töö eest sarnastel 
asjaoludel tavaliselt makstav 
tasu.

On hea, kui tööandja juures 
kehtib kollektiivleping, kus 
erinevate töötajate kategoo-
riate töötasud on tööandja 
ning töötajate vahel kokku 
lepitud. Tavaliselt ei tekigi 
kollektiivlepinguga kaetud 
firmades töötasu vaidlusi. 

Samas võib selliseid lepin-
guid tõenäoliselt leida üks-
nes suurfirmades, mitte aga 
väikefirmades ning töötasu 
tõendamise probleem jääb 
töötaja jaoks ikkagi üles.

Mõnevõrra parem on 
olukord Eestist välisriiki 
lähetatud töötaja jaoks, kuna 
välisriigis tuleb talle eurodi-
rektiivi järgi (lähetatud töö-
taja kohta) tagada vähemalt 
töötegemise asukohariigi 
õigusaktide ja/või üldiselt 
kohaldatavate kollektiivle-
pingutega kehtestatud tööta-
su miinimumtingimused (kas 
üleriikliku, haru või sektori 
kollektiivlepingud). Näiteks 
Soome Vabariigi ehitusala 

kollektiivlepingu kohaselt 
kehtib 2010. aastal elamuehi-
tuse algajale töölisele miini-
mumtöötasu tunnis 9.04 eurot 
ehk 141.45 krooni.

Kui siiski puuduvad mis-
tahes tõendatavad kokku-
lepped, tuleb minna TLS § 29 
lg 2 nimetatud tavapärasele 
tasule sarnase töö eest sar-
nastel asjaoludel. Töötasu 
kindlaks tegemisel tuleks 
lähtuda sellest, kas tegemist 
on oskustöölisega või kvali-
fitseerimata töötajaga, mil-
listes tingimustes töötatakse 
ning oluliseks võib osutuda 
ka see, millises paikkonnas 
tööülesandeid täidetakse (tea-
daolevalt võivad pealinnas 
makstavad tasud olla suure-
mad kui mõnes väiksemas 
asulas).

Kokkuvõttes tuleb rõhuta-
da, et parim viis kokkulepitud 
töötasu saamiseks ning vaid-
luste ja muude ebameeldi-
vuste vältimiseks on töötasu 
kirjalik kokkulepe, milles 
tasu suurus ja selle maksmise 
tingimused (eriti lisatasu 
puhul) on võimalikult täpselt 
lahti kirjutatud.

Töötasu suuruse tõendamine 
on kasulik töötajale

Raskem on 
töötajale 
olukord siis, 

kui puuduvad 
igasugused 
kirjalikud tõendid 
varem makstud 
töötasude kohta.
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Soovijaile tasuta õpe 
algajate (sinisel) mäel!
Ööbime suusapealinnas Popradis 
(hotell Tatra).
Lisaks termaalbasseinid, 
rahvusrestoranid, diskoteek.

Registreeru ja alusta 
maksmist jaanuaris, 
saad 32 € reisihinnast alla!

Tule Slovakkiasse suusatama!

Vaata rohkem www.turjatour.ee
Teave tel 5343 9199.

Turja Tour OÜ

koomiks

Vaikimise  
kibedad jalgrajad

Tulen just algebra eksamilt. Oleme poistega kokku leppi-
nud, et kõik see mees läheb paanile, see on mulgi murdes 
liuväljale. Kuna peale minu on enamik ühikapoisid, siis on 
nad kõik juba kohal. Ilmselt on nad juba ka sõitmas käinud, 
sest seisavad praegu jalgadele puhkust andes riietusmaja 
lähedal raja kõrval. 

   “Kas eksam võttis jalad nii nõrgaks, et peate iga natukese 
aja järel pausi pidama?” nokin neid ja lasen trepi juurest 
maja ukseni pika liu, nagu “tõelisele tegijale” kohane. 
Kuulun ju paani igaõhtusesse põhikoosseisu ja võin ennast 
tegijaks pidada.

   Maja ukseni jõudnult tunnen värskes talvepäevas ma-
horkast vängemat suitsuhaisu, mis tuleb pinginaaber Obi 
suust. Panen uisud alla ja olengi valmis teiste keskusteluga 
ühinema.

    “Kuule, pinginaaber, mis asi su suus nii hullusti tossab? 
See sinu “Parasütik” on värskes õhus gaasimaski väärt! 
Viska see prügikasti, annan “Aurora” asemele, muidu võid 
tõesti äkki veel sihvid sirgu tõmmata.”

     “No on jah “Parasütik”, momendil ei kannata rahakott 
muud välja, aga andja käsi olgu tänatud. Kuidas sul endal 
läks, said kõik tehtud?”

    “Ei saanud kõik, viimane ülesanne jäi pooleli ja 
eelviimases on väike taandamise aps sees. Aga loodan, et 
ehk paneb nelja siiski välja, muidu on asi kihvas ja rahakott 
mõneks ajaks raskelt haige. Teisi aineid ma ei karda, aga 
matemaatik ma ei ole. Olgu, näis mis tuleb.”

    “Juustu Kalts, mis sa peale hakkad, kui sügab sulle 
kolme ja stipp läheb põõsassse?” Küsija on Roosi Ants, 
kellele see eksam oli peaaegu matemaatika kergeim variant. 
Aga küsimus ei ole mulle suunatud.

    “Eks näe kui näha saab. Nälga otseselt ei tule, aga 
kino, suutäis magusat ja suitsud... sinna käsi vist enam 
ei ulatuks. Aga mis me siin ennustame, eks see ole varsti 
näha.” Rääkija leiab taskust rätiku ja nuuskab lörinal oma 
punetavat nina.

    “Kuda on, sa Talvine Kuusk, kaugel sa maestro Augustin 
Punga silma ja kõrva ees nende Dancla “Variatsioonidega” 
oled? Kas viiulikastis preemiakaramelle ikka jagub, kui 
entusiasm kipub otsa saama?”

     “Sul hea muiata, aga mind asjade praegune seis eriti 
rõõmustama ei pane,” on kursusevend Priit Kuusk siiralt 
murelik. “See on ilus küll, aga ka vingelt raske. Kooliteenija 
poeg Jaak Tork mängib hulga keerulisemaid asju ja ainult 
muigab selle peale. No mis teha, kui ma pole selle imemehe 
Paganiniga ühest rahvusest! Ega siin jäägi muud üle kui 
kommi lutsutada ja edasi harjutada.”

    Jaanuarikuu 16. päev on lõunasse kaldumas. Paani 
keskele on koos vanematega kogunenud kõige pisemad 
ja õpivad esialgu vaid kukkumist, jalgadel püsimine on 
järgmine etapp ja siis ei lähe enam pikalt aega kui endisest 
kukkujast ongi uisumees saanud. Kuigi, nojah – enamik 
neist seal on siiski tüdrukud, iluuisutajate järelkasv. Praegu 
unistab ju iga korraliku tüdruku ema siin, et tema lapses 
oleks peidus andekas iluuisutaja.

    “Obi, vaata raja koolipoolsesse kurvi – ühel on lausa 
kiiruisud all! Kes see üliandekas võiks olla? Tema enese-
kindlates liigutustes on igatahes taset!”

   “Kuule, Juk, kust mina võin sinu tuttavaid või muid 
sportlasi tunda. Kui huvi, siis mine ise rajale ja tee asi 
selgeks. Liiga ligidale siiski ära tüki, võid koonu saada!”

    “Hästi, selle asja teeme kohe selgeks!” olen kindlus ise. 
Asun rajale ja võtan kiiruisutamise poosi. Eile teritatud 
uisud lähevad nagu iseenesest, ometi pean tunnistama, et 
meie kiiruste vahe on selgelt tunnetatav.

   “Noh, jäädki ainult tagumist poolt imetlema või? Ega 
selgi viga ei ole,” irvitab Eegi Arvo, keda on viimasel ajal 
Noormeheks hüütud. 

    “Kuradi Noormees, sa ärgitad mind tuleliinile ja itsitad 
ise kaevikus, kui mind peeneks tehakse,” lõõbin kõlavalt 
vastu.

   Lõikan kaugemalt kurvi ja pääsengi lähemale. Üks on 
igatahes selge – see eessõitja on omaette klassist: mõlema 
jala tõuge läheb rahulikult lõpuni välja, kurvi sisenemise 
jalg töötab samuti täpselt, keha on paigal, käed püsivad 
rahulikult seljal koos kahe üsna soliidse patsiga.

    Raja ääres seisvad poisid on märkusi tehes aina rohkem 
hoogu läinud, kogu see lõmps on õige labaseks muutumas. 
Mulle see enam ei meeldi. Kommenteerijatest möödudes 
soovitan tuure maha võtta.

    Olengi juba peaaegu eessõitjale järele jõudmas, kui 
ta äkki kurvis ajab selja sirgu, pidurdab rahulikult, jääb 
seisma ja vaatab tagasi. Panen hädapidurit nii et jääkillud 
tolmavad.  

Juhani Ergma 24.

Andres Talijärv, 
keskkonnaministeeriumi  
asekantsler

Keskkonnaministeeriumi 
eestvõttel on uue jahiseaduse 
eelnõu ettevalmistamine käi-
nud juba üle kolme aasta. Selle 
ajaga oleme pidanud pikki 
arutelusid kõigi asjast huvi-
tatud osapooltega, ennekõike 
aga jahimeeste ja maaomanike 
esindajatega. Oleme oma part-
neritega läbi arutanud kõik 
kavandatava eelnõu muuda-
tused, kuid tundub, et mõned 
küsimused-vastused vajavad 
veel kord lahtirääkimist.

Uue seaduse üks põhiees-
märke on jahimeeste ja (metsa)
maaomanike senisest parema-
le koostööle alusepanek.  Selle 
eelduseks on maaomanike ja 
jahimeeste usaldus ning oskus 
probleeme omavahel lahen-
dada. Vajalike kokkulepete 
ja kompromisside saavutami-
seks seab eelnõu jahimehed 
ning maaomanikud võrdsesse 
seisu. Näiteks näeb eelnõu 
ette, et omanikud saavad 
jahipiirkonnas probleemide 
tekkimisel õiguse jahirentni-
ku väljavahetamiseks. Seda 
muidugi vaid juhul, kui teisiti 
kokkuleppele ei jõuta. Seni ei 
ole maaomanikud jahipiirkon-
na kasutamisel praktiliselt 
saanud kaasa rääkida. Ka jahi-
piirkonna renditasu hakkavad 
jahimehed ja maaomanikud 
omavahel kokku leppima.

Eelnõu annab maaomaniku-
le võimaluse korraldada oma 
maal või metsas väikeuluki-
jahti. See õigus ei laiene näi-
teks metskitse, metssea, põdra 
ja hirve küttimisele, küll aga 
aitab muuhulgas leevendada 
probleeme kobrastega, kes 
tekitavad maaomanikele suuri 
kahjustusi. Praegu jahimeeste 
jõud neist kõikjal üle ei käi.

Kuigi eelnõu lubab maaoma-
nikul jahti pidada, ei saa ta 
seda teha, olemata jahimees. 
Igal jahimehel peab olema 
jahipidamisõigust tõendavad 
dokumendid – jahitunnistus 
ja jahiluba. Lisaks peab relva 
jahipidamisvahendina kasu-

tav isik relvaloa saamiseks 
tegema eksami. Nii on tagatud 
kontroll vajalike teoreetiliste 
ja praktiliste oskuste ning jahi 
turvalisuse üle.

Eelnõu tagab kontrolli ulu-
kivaru säästva kasutamise 
üle. Põhiseaduse kohaselt on 
riigi ülesanne loodusrikkuste, 
sh loomastiku jätkusuutlikku 
kasutamist tagava seadus-
andluse väljatöötamine. Riigi 
kontroll jahiulukite kasuta-

mise üle paraneb. Näiteks 
kohustab eelnõu riiki tegema 
jahiulukite seiret, mis annab 
ülevaate ulukipopulatsioonide 
säilimise ja seisundi kohta. 

Seaduseelnõu annab riigile 
võimaluse seada küttimis-
piiranguid või jahipidamine 
hoopis keelata, kui seireand-
med näitavad liigi seisundi 
halvenemist. Nii on tagatud 
liikide ja nende elupaikade pü-
simine ning looduskeskkond 
on tasakaalus.

Eelnõu ettevalmistamises 

on osalenud väga paljude huvi-
gruppide esindajad. Ministee-
riumi ülesanne on arvestada 
võrdselt kõikide osapoolte 
huvidega. Eelmiste seaduste 
väljatöötamisel on (metsa)-  
maaomanikel olnud kõige 
väiksem kaasarääkimisvõima-
lus. Ometi puudutab jaht neid 
kõige otsesemalt. 

See eelnõu võtab esmakord-

selt võrdsetel alustel arvesse 
kõikide huvigruppide õigusi, 
asetades ka maaomanikud ja 
jahimehed võrdsesse seisu. 
Edasine sõltub juba nende 
oskusest probleeme koostöös 
lahendada. Riigi ülesandeks 
jääb kindlustada ulukiasur-
kondade jätkusuutlik säili-
mine. Uus jahiseaduse eelnõu 
loob selleks tugeva aluse.

Uus jahiseadus: usaldus, turvalisus 
ja üksteisega arvestamine

See eelnõu 
võtab 
esmakordselt 

võrdsetel alustel 
arvesse kõikide 
huvigruppide 
õigusi, asetades 
ka maaomanikud 
ja jahimehed 
võrdsesse seisu. 

Maaomanikele seadusega antud õigus korraldada oma maal või metsas väikeuluki jahti ei 
laiene suurematele loomadele nagu näiteks põder. Foto: JUULIJA RÜSSE
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Puidu (võsa) 
hakkimise teenus.
Info tel 5593 3899
kaido@reinpaul.ee 

Raiejäätmete, 
ladustatud võsa, 
puidutöötlemise 
jääkide (pindlauad, 
saepuru, klotsid, 
höövellaast) ost.

Puitehitiste 
lammutusjääkide 
hakkimine.

Info tel 528 5800
www.reinpaul.ee

HAKKEPUIDU 
TOOTMINE

Tel 511 0415,  
517 9866, 489 4055. 

www.landeker.ee

ostab 
• metsakinnistuid
• hüpoteegiga ja 

läbiraiutud kinnistuid

• Ostame kasvavat ja 
virnastatud võsa.

• Puhastame tasuta teie 
kraavid, teeääred ja 
põllud võsast.

Teave tel 5341 1301
dimens@dimens.ee 

www.dimens.ee

kaastundeavaldused

reklaam ja kuulutused

Teabepäev
1. veebruaril 2011. a kella 10–14
Rapla Maavalitsuse suures saalis

2010. a majandusaastaaruande 
koostamine ja esitamine

 

Lektor: Toomas villems - vandeaudiitor

Osavõtutasu kuni 26. jaanuarini 50 eurot + käibemaks 20%.
alates 27.01.2011 60 eurot + km.

Hinna sees juhendmaterjal ja eine.
Registreerimine:  Rapla Finantsinfo OÜ,  
tel 5804 4920, 489 6605  fininfo@hot.ee

Olen saanud loa 
minna puhkusele. 
Jätke mind Jumalaga…

(R. Tagore)

Teatame kurbusega, et on 
lahkunud meie armas ema 

REET   AEDLA

5. X 1940 – 13. I 2011  

Leinavad pojad peredega 

Ärasaatmine 21. jaanuaril  
kl 12 Rapla kirikus

Avaldame kaastunnet  
argole ja Tarmole peredega 
kalli ema, vanaema, ämma 

REET   AEDLA

kaotuse puhul.

Perekond Solomid

Nii vallutav võimas 
oli Toonela kutse, 
et Sa sellest vabaks 
 ei saanud…

 
Avaldame kaastunnet Margo 
ja Tarmo perele ema

 
REET   AEDLA

 
surma puhul.

 
Mart ja Anne peredega

Sügav kaastunne Margole  
ja Tarmole peredega  
kalli ema, vanaema ja ämma 

REET   AEDLA

 
kaotuse puhul. 
 

 
Uno ja Enel lastega

Su tugev elutahe  
lõpuks väsis 
ja talvetuultes  
murdus elupuu... 
 

Kallist ristiema  
 

REET   AEDLAT 

 
 

mälestavad Ülle perega ja 
Ellen. 

 
 
Südamlik kaastunne kõigile 
lähedastele.

Las küünlavalgus  
mälestusi paitab ja 
kaotusvalu 
 leevendada aitab…

Avaldame kaastunnet 
Margole ja Tarmole peredega 
ema, ämma ja vanaema

 
REET   AEDLA

 
kaotuse puhul.

 
Kaidi, Selve ja  

Raina peredega

Raplamaa Talupidajate 
Liit mälestab kauaaegset ja 
aktiivset liiget

REET   AEDLAT

 
ning avaldab kaastunnet 
Margo Aedla perekonnale.

Raplamaa Talupidajate Liidu 
juhatus ja kontorirahvas

Meie siiras kaastunne 
lähedastele kalli ema, 
vanaema ja ämma

REET   AEDLA

kaotuse puhul.

Kolleegid If kindlustusest

On vaikus ja rahu sinuga, 
kustumatu mälestus 
meiega…

Südamlik kaastunne Tarmole 
ja Margole peredega 

REET   AEDLA

kaotuse puhul.

Perekonnad Toomla,  
Kiiroja, Arik ja Käärik

Lõppes aeg ja elu ja valgus, 
otsa sai päikesesära. 
Lõppes tee ja valu, 
lõppes mõte 
ja otsa sai hing...

Mälestame kurbusega kallist  

REETA

 
ja avaldame sügavat 
kaastunnet Margo ja Tarmo 
perele.

Ilme, Aime, Maire ja 
Hele peredega

Mälestame kallist õetütart

REET   AEDLAT.

Sügav kaastunne Tarmole ja 
Margole peredega.

Hilja, Õilme, Aino 
perekondadega

Kõik tehtud hea 
jääb alati heaks. 
Sa lahkudes muutusid  
meelespeaks… 

Head kolleegi ja sõpra 

MARET   KIRSSI

 
mälestavad endised 

töökaaslased lasteaiast, 
perekond Aalde ning Maimu, 

Juta ja Harri.

Sa lahkusid, sa läksid, 
ütlemata sõnagi. 
Me ei saanud teha enam 
midagi, 
nii kaugel olid sel hetkel sa, 
kui läksid jumalaga jätmata…

 
Mälestame kallist poega, 
venda ja onu 

AIVAR   LAANSOOD

6. IV 1963 – 14. I 2011 

 
Leinavad ema ning õed ja 

vennad lastega

Avaldame sügavat kaastunnet 
Lummele kalli venna

AIVARI

ootamatu surma puhul.

Töökaaslased  
OÜst Tricon Grupp

Langetame leinas pea kalli 
klassivenna 

AIVAR   LAANSOO

 
surma puhul.

 
Avaldame kaastunnet 
lähedastele.

 
Kohila Keskkooli  

XXIV lend

Mälestame kallist klassivenda

AIVAR   LAANSOOD.

Südamlik kaastunne 
omastele.

Kohila Keskkooli  
XXII lend

Mälestame head naabrit

HELMI   MITTI.

Südamlik kaastunne lahkunu 
omastele.

Osvald, Aino ja  
Heino Paemurd

Kauge täht nii säravvalge 
muudab pisara su palgel 
kalliskiviks. 
Aga südamesse ta ei näe – 
valu oli, on ja jääb…

 
Avaldan kaastunnet Helgale 
ja lastele peredega

 
UDO   SAARMANNI

 
surma puhul.

 
Mari-Ann

LEHTE-MARIE   
NURMSALU

Mälestame kauaaegset 
majaelanikku ja lahket 
naabrimemme.

Jõe 20 majarahvas

Südamlik kaastunne Elle 
Rouhijainenile

VENNA

kaotuse puhul. 

Uniplast OÜ kollektiiv

Mälestame alati abivalmis 
sõpra ja naabrit 

VELLO   KULLI

 
ning avaldame kaastunnet 
Küllile ja Eddale isa, Heljole 
ja Lainele venna surma 
puhul.

 
Perekonnad Post,  

Erdmann ning Eldur

Sügav kaastunne Liiviale 
kalli isa 

RAUL   VACHTI

 
surma puhul.

 
Segakoor August07 ja 

Raplamaa usaldustelefon

Kompaktlaaduri 
teenus,  

lume lükkamine,  
hind 25 €/h. 

Tel 5309 2505,  
info@rmeinvest.ee

Rapla Kultuurikeskus võtab tööle
KULTUURITÖÖTAJA 0,5 ametikohaga. 

CV ja motivatsioonikiri saata aadressil 
kultuurikeskus@rapla.ee hiljemalt 25. jaanuariks 2011. 

Info tel 529 0853, www.raplakultuur.ee

tööpakkumised

müüakse
tooreid ja kuivi lõhutud lepa-
küttepuid 30, 40, 50, 60 cm, ka 
võrkkotis. Vedu. Tel 516 6305

saunaahjusid, kaminaid, pliite. 
Soodsalt.  Tel 505 4355

OÜ Pajaka Puit müüb 3 m ja 
lõhutud märgi lepa ning kase 
küttepuid, mõõdud tellija soovil, 
hind koos transpordiga alates  
26 € /m³. Tel 502 4895

kuivi pakitud kütteklotse ja ka-
minapuid 40 l võrkkotis. Vedu 
tasuta. Tel 523 8503

kütteklotse ja briketti.   
Tel 506 8501

2 toal krt Alus. Tel 5333 9567

ostetakse
metsakinnistuid ja kasvavat 
metsa, kuuse- ja männipalki, 
kase-, kuuse-, männi- ja haa-
vapaberipuud. Tel 528 4932,  
info@timberston.ee

teenus  
 
Raamatupidamine, aruanded.  
Tel 505 9669, info@holopoint.ee

Lumetõrjumine katustelt .  
Tel 5387 6256

Katused lumetuks. Tel 528 0616

Firma teeb lumekoristustöid.  
Tel 5622 9291, 5690 0066

Puhastame teie maja ja abihoo-
ne katused lumest. Puhastame 
ka käiguteid käsitsi. Info ja  
tellimine tel 5645 8227

OÜ Pajaka Puit ostab metsa-
kinnistuid ja kasvavat metsa.  
Tel 502 4895

OÜ ESTEST PR ostab põllu- 
ja metsamaad. Tel 504 5215,  
514 5215

AS Metsäliitto Eesti ostab kas-
vavat metsa, metsamaad, palki 
ja paberipuitu, küttepuitu ja 
võsa-raiejäätmeid. Tel 514 8238, 
503 8777, 523 7944

vanu autosid ja metalli.  
Tel 5679 7793
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